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چگونه به بهبودی وضعیت

 آلودگی کمک کنیم؟ 

آلودگی یکی از بحرانی ترین مشکلاتی است که جهان ما هر 
روز با آن مواجه است. در دهه های گذشته، آلودگی همیشه به 
عنوان یک تخریب تلقی می شد که کم کم سیاره محل زندگی 
ما را نابود می کند. برخی از مردم متوجه آن شده اند، برخی از 
مردم متوجه نشده اند، و برخی دیگر واقعاً اهمیتی نمی دهند. 
می توان گفت که تقریباً هر انسانی در زمین به تولید حداقل 
یکی  از این آلودگی  ها تا به حال کمک کرده است. افزایش 
جمعیت نیز یکی از عواملی است که بر آلودگی تأثیر می گذارد. 
بر اساس تحقیقات، جمعیت جهان هرساله ۱/۱ درصد در حال 
افزایش است. این ازدحام جمعیت نیز یکی از مشکلات بزرگی 
است که آلودگی را تحت تأثیر قرار می دهد. زیرا با افزایش 
تعداد افراد، شانس بیشتری برای ساختن فردی که به اندازه 
کافی نظم و انضباط ندارد، بیشتر می شود. در این صورت، زمان 
بیشتری نیاز است تا افراد جدید بدانند چه کاری باید انجام 
دهند و از چه کارهایی باید اجتناب کنند تا به زمین کمک کنند. 
از طرفی، رویکردهای پیشگیری از آلودگی را می توان برای تمام 
فعالیت های بالقوه و بالفعل مولد آلودگی، از جمله فعالیت هایی 
که در بخش های انرژی، کشاورزی، مصرف کننده و صنعتی 
برای حفظ  پیشگیرانه  اقدامات  کرد.  اعمال  می شود،  یافت 
تالاب ها، منابع آب زیرزمینی و سایر اکوسیستم های حیاتی، 
ضروری است. در بخش انرژی، پیشگیری و کاهش آلودگی 
می تواند خسارات زیست محیطی ناشی از استخراج، فرآوری، 

حمل و نقل و احتراق سوخت را کاهش دهد.

بازداشت کودکی ۱۰  ساله در آلمان 

که پرچم فلسطین را حمل می کرد

بازداشت یک کودک ۱۰ ساله در تجمعی در حمایت از مردم غزه 
با واکنش کاربران در شبکه های اجتماعی مواجه شد.

بازداشت یک کودک ۱۰ ساله توسط پلیس آلمان در یک تجمع 
حمایت از فلسطین با واکنش کاربران در شبکه های اجتماعی 

مواجه شد.
خبرگزاری آناتولی در این باره گزارش داد: فیلم های منتشر 
شده در شبکه اجتماعی ایکس چند افسر پلیس آلمان را 
دنبال  را  ساله  پسربچه 10  یک  ابتدا  در  که  می دهد  نشان 
وارد یک خودروی  را  او  از دستگیری اش،  می کنند و پس 

پلیس می کنند.
بسیاری از کاربران به این رخ داد واکنش نشان دادند. یکی از 
کاربران نوشت: پلیس برلین یک کودک ۱۰ ساله را به دلیل 
حمل پرچم فلسطین بازداشت کرد. آزاردهنده، شرم آور، آلمان 

.۲۰۲۴
پلیس  گفت:  موضوع  این  به  واکنش  در  نیز  دیگری  کاربر 
شجاع آلمان خطرناک ترین کودک را در شهر بازداشت کرد! او 
می خواست از این پرچم برای سرنگونی دولت فدرال و اعلام 

کشوری فلسطینی استفاده کند!
یکی دیگر از کاربران در ایکس نوشت: پلیس برلین یک کودک 

۱۰ساله را دنبال کرد. هیچ حرفی برای گفتن نیست.
از زمان در گرفتن جنگ غزه که منجر به کشته شدن بیش از ۴۱ 
هزار نفر از غیرنظامیان فلسطینی طی حملات کورکورانه رژیم 
صهیونیستی به نوار غزه شد، تجمعات زیادی در حمایت از مردم 
فلسطین و در اعتراض به جنایت های جنگی رژیم صهیونیستی 

در سراسر نقاط جهان برگزار شده است.

یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید گاگیک 

تومانیان« که 5 مرداد 
66 به مقام شامخ 

شهادت نائل گشت، 
گرامی باد

رویداد

وزارت بهداشت لبنان از افزایش شمار شهدای حمله تجاوزکارانه رژیم صهیونیستی به ضاحیه جنوبی بیروت به ۴۶ تن خبر داد.
مرکز عملیات اورژانس وزارت بهداشت لبنان در بیانیه ای در این باره اعلام کرد شمار شهدای حمله جمعه رژیم صهیونیستی به 
ضاحیه جنوبی بیروت به ۴۶ نفر رسیده است. طبق گزارش سایت النشره، در این بیانیه آمده است: در حالی که کار آواربرداری برای 
سومین روز متوالی ادامه دارد، هماهنگی های لازم با دستگاه های امنیتی ذیربط صورت گرفته و نمونه برداری از اجساد شهدایی که 
هنوز هویت آن  ها مشخص نشده، برای انجام بررسی دی ان ای و شناسایی آغاز شده است. ارتش رژیم صهیونیستی عصر روز جمعه 

به وسیله یک جنگنده اف-۳۵ یک ساختمان را در ضاحیه جنوبی بیروت هدف قرار داد.

افزایش شمار شهدای حمله بیروت به ۴۶ تن

شهر ما خانۀ ما )14(

خبر اول

بین  الملل

فراکسیون حزب الله در پارلمان لبنان تأکید کرد مقاومت پاسخ 
مناسبی را به تجاوزات دشمن صهیونیستی می دهد.

»علی فیاض« عضو فراکسیون وفاداری به مقاومت در پارلمان 
لبنان گفت: واضح است که رژیم صهیونیستی بعد از هدف 
قرار دادن ابراهیم عقیل، فرمانده عملیات ویژه حزب الله و 
همراهانش و انفجارهای دستگاه های ارتباطی در روزهای سه 
شنبه و چهارشنبه خارج از قواعد عمل می کند و درگیری را 

به جاهای دورتری از جمله جنگ گسترده نامحدود می برد.
طبق گزارش النشره، وی گفت: همچنین واضح است که 
اسرائیلی ها در تلاش هستند تا تعادل بازدارندگی را با مقاومت 
بازیابند. طبیعی است که در مقابل این مسئلۀ مقاومت 

ساکت نایستد و پاسخی مناسب بدهد.
فیاض گفت: مقاومت حتما پاسخی مناسب خواهد داد و 
ابزارها و سطوح جدیدی را وارد درگیری خواهد کرد همانطور 

که دشمن به سمت ابزارها و سطوح جدیدی در درگیری رفته 
بازدارندگی علیه  است. مقاومت در طول ۴۲ سال معادله 
دشمن را با خون مبارزان و ایثار ملت خود ایجاد کرد و به هیچ 
قیمتی به دشمن اجازه از بین بردن این معادلات را نمی دهد.

رژیم  جنایات  به  پاسخ  در  گذشته  ساعات  طی  حزب الله 
صهیونیستی در لبنان حملات گسترده ای را به مواضع حساس 
ارتش این رژیم انجام داد. طبق گفته رسانه ها حزب الله با 
بیش از ۱۵۰ موشک و پهپاد اهداف صهیونیستی در شمال 

فلسطین اشغالی را مورد حمله قرار داد.
مقاومت اسلامی لبنان روز گذشته برای دومین بار پایگاه و 
فرودگاه »رامات دیوید« را هدف حملات موشکی قرار داد. 
در عملیات مهم دیگر خود مجتمع های شرکت  حزب الله 

صنایع نظامی »رافائل« را هدف قرار داد.
از زمان آغاز جنگ غزه مرزهای لبنان و اراضی اشغالی نیز 

رژیم  ارتش  و  لبنان  حزب الله  میان  آتش  تبادل  شاهد 
صهیونیستی است. حزب الله لبنان بر توقف جنگ غزه به عنوان 
شرط خود برای توقف حملاتش علیه رژیم صهیونیستی تاکید 

کرده است.

رسانه آمریکایی در مقاله ای با استناد به اظهارات مقامات 
رژیم  داد  کنونی و سابق غربی و صهیونیستی، گزارش 
در  ویژه تر  عملیاتی  برای  را  منفجره  مواد  صهیونیستی 
پیجرهای حزب الله قرار داده بود، اما در زمان نامناسبی این 

کارت خود را سوزاند.
بقایای پیجرهای منفجرشده حزب الله لبنان سرنخ هایی 
هستند که نشان می دهند رژیم صهیونیستی چگونه این 
حمله را سازماندهی کرده است. به گفته مقامات امنیتی 
غربی و رژیم اشغالگر، این حمله بخشی از تلاش پیچیده و 
ده ساله صهیونیست هاست برای نفوذ به حزب الله و اجرای 

این عملیات.
علائم موجود روی اجزای قطعات الکترونیکی پیجرها به 
یک تولیدکننده در تایوان و یک شرکت صوری در مجارستان 
می رسد، شرکت هایی که گفته می شود توسط سازمان های 
اطلاعاتی رژیم صهیونیستی مدیریت یا تأسیس شده تا 
نقش تل آویو را در ارسال این قطعات مرگ بار به حزب الله 
پنهان کند. مقامات امنیتی در یکی از کشورهای اروپایی 
نیز در حال بررسی این هستند که آیا یک شرکت صوری 
دیگر در این کشور مسئولیت فروش پیجرها را بر عهده 

داشته است.
مقامات کنونی و پیشین در گفت وگو با واشنگتن پست 
گفتند این عملیات بخشی از تلاشی چندجانبه توسط رژیم 
صهیونیستی در دهه گذشته است که صهیونیست ها آن را 
قابلیت »دکمه قرمز« نامیده اند، یعنی نفوذ بالقوه و ویرانگر 
به یک دشمن احتمالی که ممکن است ماه ها یا حتی 

سال ها غیرفعال بماند و در زمان مناسب، فعال شود.

در روز سه شنبه چند هزار دستگاه پیجر در لبنان منفجر شد 
که به شهادت دست کم ۱۲ نفر منجر شد و بیش از ۲۸۰۰ 
نفر را مجروح کرد. سپس در روز چهارشنبه در موج دیگری 
از این انفجارها، بی سیم های مورد استفاده توسط اعضای 
حزب الله منفجر شد که این بار هم ۲۵ نفر به شهادت 
رسیدند و بیش از ۶۰۰ نفر مجروح شدند. همچنین حزب الله 
لبنان در روز جمعه اعلام کرد که در حمله هوایی رژیم 
صهیونیستی به حومه بیروت ۱۶ نفر به شهادت رسیده اند، 
حمله  این  فرمانده حزب الله.  عقیل«  »ابراهیم  جمله  از 

همچنین ۶۶ مجروح به دنبال داشت.
به گفته منابع رسانه آمریکایی، این گونه حملات معمولًا 
مقدمه ای برای یک تهاجم گسترده تر هستند و برای ایجاد 
هرج و مرج و تضعیف توان دفاعی نیروها در ساعات 
اولیه حمله استفاده می شوند، اما مشخص نیست که 
رژیم صهیونیستی چرا در این برهه زمانی این دکمه قرمز 
را فشرده و پیجرها را منفجر کرده است. برخی کارشناسان 
می گویند احتمالاً رژیم صهیونیستی نگران بوده است که 

حزب الله از این نقشه آگاه شده باشد.
به گفته منابع صهیونیست که از نقشه پیجرها آگاه بودند، 
عملیات »دکمه قرمز« امکانی است که می توانید هر زمان 
که لازم بود از آن استفاده کنید، اما انفجار این دستگاه ها در 
هفته گذشته بر اساس برنامه قبلی انجام نشد و در زمانی 
که این نقشه طراحی می شد، قرار نبود در چنین شرایطی 

اجرا شده و پیجرها در یک روز معمولی منفجر شوند.
به گزارش واشنگتن پست، یک مقام اطلاعاتی دیگر رژیم 
صهیونیستی گفت این انفجارها نقطه اوج سرمایه گذاری 

ساختارهای  در  نفوذ  برای  اشغالگر  رژیم  ساله  چندین 
ارتباطات، لجستیک و تدارکات حزب الله بوده است. این 
در حالی است که صهیونیست ها ناچار شدند در یک پنجره 

زمانی نامناسب از این کارت خود استفاده کنند.
به  آمریکا  سابق  اطلاعاتی  مقام  یک  دیگر،  سوی  از 
برای  صهیونیستی  رژیم  تصمیم  گفت  واشنگتن پست 
تجهیز دستگاه ها به مواد منفجره به جای نصب تجهیزات 
تهاجمی«  »ذهنیت  نشان دهنده  اطلاعاتی،  شنود  برای 
نتانیاهو  که  است  آن  از  حاکی  و  بوده  صهیونیست ها 
قدرت نمایی را نسبت به تحقق اهداف ملموس و راهبردی 

ترجیح می دهد.
برخی تحلیلگران نیز با اشاره به ماهیت تهاجمی این حمله، 
گفتند هدف اصلی از این عملیات کشتن و مجروح کردن 
به وجود  زیادی  اخلاقی  بوده است و پرسش های  افراد 
می آید. یک مقام پیشین رژیم صهیونیستی مدعی شد 
صهیونیست ها تا حد ممکن تلاش کردند تا تنها افراد 
مشخصی از این انفجارها آسیب ببینند. این در حالی است 
که دست کم ۲ کودک لبنانی در این انفجارها به شهادت 

رسیدند.
از  از مجموعه ای  این گزارش، صهیونیست ها  اساس  بر 
شرکت های صوری و کاغذی برای بمب گذاری در پیجرهای 
حزب الله استفاده کرده اند و در سوابقی که از بنیان گذاران 
این شرکت ها موجود است، نشانه واضحی از ارتباط آشکار 
میان این شرکت ها و مقامات صهیونیست دیده نمی شود. 
ازاین رو، مشخص نیست که آیا مدیران شرکت ها از اینکه در 

چنین عملیاتی دخیل شده اند آگاه بوده اند یا خیر.

توافق  مراکش،  توسعه  و  عدالت  اپوزیسیون  حزب 
عادی سازی روابط میان کشورش و رژیم صهیونیستی 

را بلحاظ عقلی، منطقی و اخلاقی غیر موجه دانست.
و  عدالت  اپوزیسیون  دبیرکل حزب  بنکیران«  »عبدالله 
توسعه مراکش خواستار تجدیدنظر در توافق عادی سازی 
روابط میان کشورش و رژیم صهیونیستی شد و گفت 

این توافق توجیه اخلاقی ندارد.
در  توسعه  و  عدالت  حزب  دبیرخانه  نشست  در  او 
رباط این اظهارات را مطرح کرد و گفت توافقاتی که 
مراکش را کنار رژیم صهیونیستی قرار می دهد، توجیه 
عقلانی یا منطقی یا اخلاقی ندارد. باید در توافقات 
عادی سازی روابط میان مراکش و رژیم صهیونیستی 

تجدیدنظر شود.
بنکیران که قبلا نخست وزیر مراکش بود، درباره جنگ 
رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه، کرانه باختری و لبنان 
احساس  هم  باز  باشند  ساکت  مردم  اگر  حتی  گفت 
می کنند که این گلوله ها، بدن آن  ها را شکافته و برادران 

آن  ها را کشته است.

»حزب الله لبنان«: 

مقاومتپاسخمناسبیبهدشمنصهیونیستیمیدهد

»رسانۀ آمریکایی«: انفجار پیجرها نشان دهنده ذهنیت تهاجمی اسرائیلی هاست

اپوزیسیون مراکش: عادی سازی روابط با اسرائیل توجیه اخلاقی ندارد

حسن صانعی  پور 
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دانشگاه علوم پزشکی البرز به خبرمنتشر شده در خصوص 
آمار زایمان مادران اتباع در کرج پاسخ داد.

به گزارش »دنیای هواددار«، روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی البرز به خبر منتشر شده از سوی یکی از مدیران 
زایمان  از  نادرست  آماری  اشتباه  به  که  البرز  استان  کل 
های مادران افغانستانی در کرج، درج شده بود، پاسخ داد: 
دانشگاه علوم پزشکی البرز به عنوان متولی امر سلامت در 
استان تنها منبع رسمی و موثق اعلام آمار دقیق مربوط 
به تعداد و درصد انواع  زایمان ها در گروه های مختلف در 
از دیگر  استان می باشد و آمار و اطلاعات منتشر شده 

سازمان های مرتبط با سلامت در این خصوص صحیح نبوده 
است.

قابل ذکر است آمار اعلام شده مربوط به زایمان های مادران 
اتباع  در خبر مذکور، نادرست است و بر اساس آمار های 
رسمی و موثق معاونت درمان دانشگاه میانگین زایمان 
های انجام شده اتباع، طی سه سال اخیر یعنی از سال 1400 

تا 1402 کمتر از 21 درصد بوده است.
شایان ذکر است؛ در یک نشست خبری ذکر شده بود آمار 
زایمان اتباع در یک سال گذشته بیش از ۵۰ درصد آمار 

استان از آن خود کرده است.

سرهنگ پاسدار علی اکبر حشم فیروز از برگزاری جلسه هماهنگی برنامه های هفته دفاع مقدس با حضور فرماندهان پایگاه های تابعه 
سازمان بسیج حضرت سیدالشهداء)ع( خبر داد و گفت: هفته دفاع مقدس بهترین زمان برای تجلیل از پیشکسوتان جنگ تحمیلی، خانواده 
های شهدا و ایثارگران و همه ی تلاشگرانی که در طول ۸سال دفاع مقدس فداکاری کردند است. قله هایی که اکنون فتح شده است به 
همت این حماسه آفرینان کشور ایران است. نهادینه سازی ارزش ها و دستاوردهای دوران دفاع مقدس، تبیین درس ها و عبرت های جنگ 

تحمیلی از ضروریات انتقال به نسل حال حاضر است.

جلسه هماهنگی اجرای برنامه های هفته دفاع مقدس برگزار شد

در شهر

پاسخ »دانشگاه علوم  پزشکی البرز« به یک شایعه؛

زایمان اتباع در استان کمتر از ۲۱ درصد است

از »البرز« چه  خبر؟

 

از مسابقات قهرمانی جوانان جهان؛

۱۹ مدال رنگارنگ رهاورد

 موی  تای ایران

با کسب ۶ مدال نقره و یک برنز در روز پایانی رقابتهای موی تای 
قهرمانی جوانان جهان، پرونده تیم اعزامی ایران در این دوره از 

مسابقات با ۱۹ مدال رنگارنگ  بسته شد.
جهان،  جوانان  قهرمانی  تای  موی  رقابت  های  پایانی  روز  در 
فراتک باقری در وزن ۵/۶۳- کیلوگرم، دینا منگلیان در  ۷۱- 
کیلو، زهرا خمرزاده در ۳۸- کیلو، آیسا خانی ۶۷- کیلو، پریا 
یعقوبی در ۷۱+ کیلو و ابوالفضل منصوری۱ در ۷۵+ کیلوگرم با 
قبول شکست برابر حریفان خود در دیدار پایانی، صاحب مدال 

نقره و عنوان نایب قهرمانی شدند.
در این پیکارها و در دیدار نهایی وزن ۵/۶۳- کیلوگرم رده ۱۲-۱۳ 
سال، محیا امیرخانی دهبنه با برتری مقابل لانا ژوکووا از روسیه 
موفق به کسب مدال طلا شده بود؛ ضمن اینکه سامیه خواجه 
حسنی و دینا کچویی نیز موفق به کسب عنوان نایب قهرمانی 

و مدال نقره شدند .
شایان ذکر است تیم کشورمان در این مسابقات، توسط علی 
حسن زاده کیانی، امیرارسلان ملکی دیشابی، سیدامیرحسین 
بابازاده، سولماز سلیمانی، آیلین زامهران، زهرا خمرزاده، سارا 
آناهیتا شادرازی و عرشیا  سرداری، سیده معصومه طاهری، 

جیرانی صاحب ۱۰ مدال برنز شد.
به این ترتیب تیم ملی موی تای جوانان ایران در این دوره 
از مسابقات با یک مدال طلا،  ۸ نقره و ۱۰ برنز به کار خود 

پایان داد.
در پایان این پیکارها تیم های اوکراین، تایلند و قزاقستان به 

ترتیب عناوین اول تا سوم را به خود اختصاص دادند.
در جدول رده بندی توزیع مدال ها تیم ملی کشورمان در جایگاه 

چهاردهم ایستاد.
گفتنی است جواد نصیری رییس انجمن موی تای ایران، نایب 
رئیس فدراسیون آسیایی و عضو شورای ریاست ایفما، تیم ملی 
کشورمان را در این رقابت  ها همراهی کرد. لیلا جاویدان نیز به 

عنوان نماینده وزارت ورزش در این سفر حضور داشت.
محمدعلی یوسفی و مستانه سیف آبادی به ترتیب هدایت تیم 
های ملی موی تای پسران و دختران ایران را عهده دار بودند . 
ضمنا علی پاک اعتقاد و مقداد کامرانی نیز به عنوان مربی در 

ترکیب کادر فنی تیم پسران حضور داشتند .
ملی  تیم  نیز سرپرستان  تنها  و طاهره  احمدی  غلامحسین 
کشورمان هستند؛ همچنین فرشید کریمی و ساره احمدی نیز 

دو داور ایرانی بودند که در این پیکارها به قضاوت پرداختند.
رقابت  های موی تای قهرمانی جوانان جهان از روز ۲۰ شهریور 
ماه با حضور ۱۰۸ کشور به میزبانی بانکوک تایلند برگزار و پس 
از ۹ روز رقابت در بخشهای مبارزه، وای کرو و مای موی )اجرای 

فرم( پنجشنبه پایان یافت.
شایان توجه است اعضای تیم ملی موی تای کشورمان بعد 
از حضور در رقابت های قهرمانی جوانان جهان، روز جمعه ۳۰ 
شهریور ماه با استقبال جمعی از مسئولین انجمن و خانواده 

های ورزشکاران وارد فرودگاه امام خمینی )ره( تهران شدند.

خارج از گود

رئیس شورای اسلامی شهر کرج با تاکید بر اینکه هر 
خدمتی که در شهرداری کرج یا فردیس صورت بگیرد 
انتزاع  دارد، گفت:  رفاه شهروندان  بر  تأثیر مستقیمی 
کامل فردیس از کرج در گرو همدلی با محوریت عدالت، 

منافع و رفاه مردم انجام می شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، مسعود محمدی در نشست 
برنامه ریزی و هماهنگی انتزاع شهر فردیس از کلانشهر 
کرج که با حضور اعضای شورا شهر و شهرداران این دو 
شهر در سالن اجتماعات مجتمع فرهنگی باشگاه میلاد 
شهرداری کرج برگزار شد، اظهارداشت: در سال های اخیر 
و در طی جلسات مختلف موضوعات فی مابین کرج 
و فردیس و انتزاع کامل این دو شهرستان  به منظور 
خدمات  واحدهای  املاک  و  اموال  تکلیف  و  تعیین 
مورد  فردیس  و  کرج  های  به شهرداری  مربوط  رسان 
بررسی قرار گرفته و با تعامل دوسویه، باقی مسائل حل 

و فصل خواهد شد.
باقی  افزود: مسائل  رئیس شورای اسلامی شهر کرج 
مانده از انتزاع شهرداری فردیس از کرج در حوزه هایی 
مثل مالی، نیروی انسانی، زمین و املاک را می شود 
با تعامل مشترک بین دو مجموعه مدیریت شهری و 
همچنین همکاری بیشتر شوراها به سرانجام مطلوب 

رساند.
محمدی به رفع اشکالات حقوقی در تفاهم نامه منعقد 
شده اشاره و تصریح کرد: ضوابط و مقررات برای تصمیم 
و تصمیم  پذیرفته  باید  نامه  تفاهم  اساس  بر  گیری 
گیری لازم و تقسیم املاک و محدثات همچون کارخانه 
آسفالت و مجتمع خدماتی تعمیرگاهی اتوبوس ها در 

سیمین دشت و نیروهای انسانی، صورت گیرد.
آسفالت  ظرفیت  از  پنجم  یک  سهم  کرد:  اذعان  وی 
کارخانه آسفالت برای فردیس با توجه به نیاز کرج به 

آسفالت، باید به صورت ویژه و از نگاه حقوقی بررسی 
شود.

 به گفته رئیس شورای اسلامی شهر کرج، رویکرد ما در 
شورای شهر و شهرداری کرج بر تفاهم و توافق دوجانبه 
برای حل عادلانه و عاقلانه مسائل باقی مانده در جریان 

انتزاع فردیس از کرج است.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج 
گفت: اعضای شورای شهر، افتتاح حساب بانکی جهت راه 

اندازی پروژه پرداخت خرد الکترونیکی موافقت کردند.
لایحه  بررسی  در  ایزدیار  عمار  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
شهرداری در خصوص افتتاح حساب بانک پارسیان جهت راه 

اندازی پروژه پرداخت خرد الکترونیکی اظهارداشت: شهرداری 
کرج در نظر دارد تأمین زیر ساخت کیف پول و اقدامات انجام 
شده در این راستا و تدوین ساختار جهت پرداخت های خرد 
شهری در جهت اطمینان در انجام تبادلات مالی و جلوگیری از 
هرگونه نگرانی احتمالی در خصوص واریزی شهروندان، حساب 
تجمیعی مربوط به کیف پول فوق الذکر را به نام شهرداری کرج 

افتتاح و مورد استفاده قرار دهد.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج 
تصریح کرد: با توجه به بررسی و پیگیری های صورت پذیرفته 
در خصوص سرویس های فنی موردنیاز جهت بهره برداری از 
حساب مذکور در سامانه کیف پول و اعلام آمادگی بانک 
پارسیان جهت ارائه خدمات و سرویس های موردنیاز شهرداری 
جهت تسویه وجوه و همچنین در اختیار قراردادن پوز بانکی 
رایگان بدون نیاز به ثبت در سامانه مودیان برای رانندگان 

تاکسی و کارت اعتباری متصل به کیف پول با قابلیت خرید 
پس از کسب درآمد در همان لحظه نسبت به افتتاح حساب 

در بانک مذکور به مدت یک سال اقدام نماید.
ایزدیار بیان کرد: اعضای کمیسیون موضوع را در جلسه مطرح 
کردند و اعلام شد تا برابر شرح لایحه تقدیمی نسبت به افتتاح 
حساب نزد بانک پارسیان به نام شهرداری کرج به منظور راه اندازی 
زیرساخت کیف پول خرد الکترونیکی و پرداخت الکترونیک با 
استفاده از امکانات و خدمات موجود اقدام لازم را معمول نمایند.
وی اذعان کرد: با این لایحه با قید »حذف مدت افتتاح حساب 
در بانک مذکور به مدت یک سال و اینکه شهرداری کرج 
مکلف است کلیه پرداخت های خرد خود را از جمله تاکسی، 
اتوبوس و غیره را در یک سامانه متمرکز نماید« به اتفاق آراء 
حاضرین ابتدا در کمیسیون و سپس در جلسه رسمی شورای 

شهر موافقت شد.

استاندار البرز گفت: امسال بیش از ۲۶ هزار تبعه خارجی 
غیرمجاز در اجرای طرح ساماندهی اتباع از این استان به 

کشورشان بازگشت داده شدند.
به گزارش »دنیای هوادار«، مجتبی عبداللهی روز گذشته 

در نشست کمیسیون اتباع استان البرز با بیان اینکه 
اتباع  ساماندهی  راستای  در  خوبی  بسیار  اقدامات 
خارجی در استان شکل گرفته است، افزود: برای رسیدن 
طی  تری  دقیق  ریزی  برنامه  باید  مطلوب  شرایط  به 

تعامل و همپوشانی تمام مسئولان مربوطه شکل گیرد.
وی ادامه داد: باید ساختار های تدوین شده بر مبنای 
تمام  همکاری  با  تخصصی  های  نشست  مصوبات 

مسئولان به مرحله اجرا درآید.

»مسعود محمدی« تأکید کرد؛ انتزاع فردیس از کرج در گرو همدلی با محوریت عدالت، عقلانیت، منافع و مردم

»عمار ایزدیار«: شهرداری کرج صاحب کیف پرداخت الکترونیک می  شود

»استاندار« خبر داد؛  بازگشت 26 هزار تبعه خارجی غیرمجاز از البرز به کشورشان 

فرهاد غلامعلی 
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رئیس جمهور به وزرای کشور، صمت، بهداشت و استاندار خراسان جنوبی دستور رسیدگی و بررسی ابعاد حادثه در معدن زغال سنگ را صادر کرد. دکتر مسعود پزشکیان صبح گذشته در پی وقوع حادثه در 

معدن زغال سنگ طبس، با صدور دستوراتی به وزرای کشور، صنعت، معدن و تجارت، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و استاندار خراسان جنوبی، خواستار تسریع در پیگیری وضعیت مصدومان حادثه و 

بررسی علت وقوع این حادثه و جانباختن کارگران این معدن شد.

رئیس جمهور ضمن صدور این دستورات خواستار بسیج همه امکانات برای تسریع در رسیدگی به وضعیت معدن زغال سنگ طبس، دلجویی از خانواده جانباختگان و درمان مصدومان این حادثه شد.

دستور رئیس جمهور برای تسریع در رسیدگی به وضعیت مصدومان حادثۀ طبس

داستان جلد

نصف  جهان

حادثه در معدن طبس جان شماری از معدنکاران را گرفت . تعداد 
فوتی های حادثه تا ساعت ۷:۲۵ صبح گذشته ۱۹ نفر اعلام شده بود 

اما فرماندار از 51 فوتی خبر می دهد!
۳۱ شهریور ۱۴۰۳ساعت ۲۱ شب، انفجاری به دلیل تصاعد آنی گاز 
متان در یکی از تونل های معدن زغال سنگ شرکت معدنجو شهر 
طبس رخ داد. بر اثر این انفجار تا کنون ۳۴ تن از کارگران معدن 
جان باخته اند و ۲۰مجروح این حادثه نیز به بیمارستان ها منتقل 
شده اند.همچنین احتمال افزایش تعداد جانباختگان وجود دارد.
پس از این حادثه رئیس جمهور برای پیگیری حادثه دستور ویژه 

صادر کرد و وزرای صمت و کار به طبس اعزام شدند.
»محمدعلی آخوندی« - مدیرکل مدیریت بحران استانداری خراسان 
جنوبی - صبح گذشته در جمع خبرنگاران اظهار کرد: متأسفانه حادثه 

تلخی ساعت 21 شب گذشته به دلیل تصاعد آنی گاز متان در 
محل یکی از تونل های معدن زغال سنگ شرکت معدنجو رخ داد که 
موجب انفجار شد. در زمان حادثه انفجار  69 کارگر در بلوک سی و 

بی این معدن زغال سنگ در طبس مشغول کار بودند.
 وی با بیان اینکه انفجار در معدن به صورت آتش سوزی یا تخریب 
دیواره های شدید نبوده، تصریح کرد: تصاعد گاز متان در تونل ها 

موجب خفگی نیروها در معدن زغال سنگ شده است.
ایمنی معادن کشور پایین است

رئیس خانه معدن ایران با اشاره به حادثه معدن زغال سنگ طبس 
گفت: بارها گوشزد کرده ایم که وضعیت ایمنی معادن زغال سنگ 
کشور تا چه اندازه پایین بوده و از استانداردهای مرسوم خارج است 

که باید مورد توجه قرار گیرد.

»محمدرضا بهرامن« ضمن تسلیت به بازماندگان حادثه معدن 
زغال سنگ شرکت معدنجو اظهار داشت: شب گذشته شاهد اتفاق 
تلخی در معدن زغالسنگ »پرورده ۵« طبس بودیم که در ۲ بلوک 
B و C این معدن تعداد ۶۹ نفر کارگر زحمتکش حین استخراج 
زغالسنگ، ناگهان دچار حادثه تصاعد آنی گاز متان و در نتیجه 
تراکم فراوان گاز در بلوک C شدند و این حادثه ناگوار رقم خورد. 
اعضای کمیته زغال سنگ خانه معدن ایران به این نتیجه رسیده اند 
که وضعیت ایمنی معادن زغال سنگ کشور تا چه اندازه پایین بوده 
و از استانداردهای مرسوم خارج است. وضعیت ایمنی و سلامت 
کارگران در معدن زغال سنگ کشور در بدترین حالت خود قرار گرفته 
است. از سال ۱۳۹۶ به صورت رسمی در رسانه ها نسبت به وضعیت 

ایمنی معادن زغال سنگ در کشور گوشزد کرده و تذکر داده ایم.

و  ایمنی  داد: وضعیت ضعیف  ادامه  ایران  رئیس خانه معدن 
تجهیزات معادن را بارها هشدار داده بودیم و اعلام کردیم که هر 
حادثه ای که در معادن زغال کشور اتفاق می افتد موجب به خطر 
افتادن جان ده ها کارگر، تکنسین و مهندس از یک سو و از بین 
رفتن سرمایه های دولت و بخش خصوصی از سوی دیگر می شود و 
خسارت های جبران ناپذیری را به بخش معادن کشور وارد می کند.

مدیرعامل باشگاه سپاهان در گفت  وگوی رسانه ای اظهار داشت: 
خوشبختانه با وجود مشکلات بسیاری که برای تیم از طرق مختلف 
ایجاد شده بود، امروز با حمایت همه جانبه در وضعیت خوبی قرار 

دارد و  و امیدوارم هواداران مثل همیشه پشت تیم باشند.
مهدی آذربایجانی مدیرعامل باشگاه سپاهان افزود: بنده در ورزش 
سابقه دارم و یک ورزشکار حرفه ای کاراته هستم که از قدیم علاقمند 
به باشگاه سپاهان بودم و پدرم به عنوان مشاور در باشگاه سیمان 
سپاهان حضور داشت؛ در خصوص حضور من در باشگاه مسؤولان 
کارخانه تصمیم گرفتند و با دغدغه و احساسی که داشتم و شرایط 
خاصی در باشگاه حاکم  بود، انتخاب شدم تا ثبات به تیم برگردد و 

سپاهان رویائی را به مرور زمان ایجاد کنیم.
وی با اشاره به شرایط تیم سپاهان ادامه داد: متأسفانه طی ۱۰ 
سال علی رغم شایستگی ها جامی را سپاهان کسب نکرده بود و 
من خوشحال هستم که در اولین قدم با تلاش همه عزیزان جام 
گرفتیم، هر تیم حرفه ای به دنبال رسیدن به نتیجه در بالاترین سطح 

است و بعد از جام حذفی وارد فضای نقل و انتقالاتی شدیم.
آذربایجانی در مورد خداحافظی مورایس بعد از قهرمانی حذفی گفت: 
مورایس نسبت به شرایط حاکم به فوتبال ایران و مسائل سال 
گذشته مانند کسر امتیاز و مسائلی که باعث شد سپاهان ناگهان 
وارد شوک شود، تصمیم به رفتن گرفت که با رایزنی و گفت و گو 
نواقص رفع شد، بحث هایی داخلی نیز وجود داشت و مورایس تحت 
تأثیر این موارد ناراحت شده بود؛ البته مورایس یک مربی حرفه ای 

است و تمام تلاش ما این بود که وی را نگه داریم.
مدیرعامل باشگاه سپاهان تصریح کرد: با هیچ مربی وارد گفت  و گو 
نشدیم و در این مورد کاملاً با هیأت مدیره هماهنگ هستیم، به 
غیر از مورایس گزینه ای نداشتیم، سپاهان و خوشبختانه بامورایس 
مشکل مالی نداشته اند. اعداد و ارقام درباره قرارداد مورایس صحت 
ندارد و برخی اعداد و ارقام در خصوص قرارداد مورایس رادتکذیب می 
کنم. ابعاد فوتبال ایران مشخص نیست و برخی اعداد با عقل جور در 
نمی آید؛ مسائل مالی ما شفاف و دقیق است، شاید برخی جاها بریز 
و بپاش باشد اما این جا مورد سؤال قرار می گیریم و سپاهان سقف 
بودجه را رعایت کرده است، هرکسی باید خودش مسائل خودش را 
پیگیری کند، سعی کردم کاری به کار کسی نداشته باشم؛ مسئولان 
موارد باشگاه را به دقت مورد بررسی قرار می دهند و حتماً بقیه را 

نیز بررسی می کنند.

مدیرعامل باشگاه سپاهان با اشاره به این که سال گذشته فسخ برخی 
بازیکنان برای رعایت سقف بودجه بوده است گفت: به اندازه سقف 
بودجه هزینه کردیم، زیرا حسابرسی صورت می گیرد و هزینه های ما 
کاملا مشخص است و همه اسناد نیز موجود است، با افزایش سقف 
بودجه، ۳ بازیکن باقی مانده را ثبت کردیم؛ شاید تیم های دیگر 
بازیکن ۶۰ میلیاردی داشته باشند اما ما نداریم نیازی نیست اعداد و 

ارقام بازیکنان را باز کنیم، کار درستی نیست.
وی یادآور شد: تخصص من مالی اقتصادی است، فیرپلی مالی در 
اروپا مطرح شد اما برخی باشگاه ها نتوانستند تعهدات را اجرا کنند 
و دچار چالش شدند، براساس میزان ورودی باشگاه ها تعهدات را 
گذاشتند؛ کارخانه فولاد مبارکه دقیق، منظم و با حساس و کتاب 
و بدون مسائل جانبی هزینه می کند و بخشی از مجوز حرفه ای 
نیز مسائل مالی است زیرا سپاهان دارای یک آکادمی بسیار قوی 
است و ما بیشترین درآمدزایی را از صدور بازیکنان داشته ایم که 
ترانسفر بازیکنان برای باشگاه درآمد ایجاد می کند، یک میلیون دلار 
برای قربانی و یک میلیون و چهارصد دلار برای حسین نژاد درآمدزایی 
داشتیم؛ حسین نژاد از روسیه پیشنهاد داشت، البته بازیکنانی از ما 

بودند که پیشنهاد خارجی داشتند.
مدیرعامل باشگاه سپاهان در مورد جذب لیموچی گفت: پرسپولیس 
با مبلغ بیشتر خواهان جذب لیموچی بود اما خود لیموچی علاقمند 
به حضور در سپاهان بود و به دلیل توجه شخص مورایس بود، 
در این موضوع حرفه ای عمل کردیم؛ پرداخت رضایت نامه به سایر 

باشگاه ها نیز کمک می کند.
وی خاطرنشان کرد: فوتبال جنبه اقتصادی دارد، باشگاه های حرفه ای 
به دنبال بازیکنانی هستند که در سطح بالاتری هستند، بازیکنان ما 
در کشورهای عربی درآمد خوبی دارند؛ همین که تیم ملی به رتبه ۱۹ 
دنیا رسیده است افتخارآمیز است و وقتی می خواهیم در دنیا رقابت 

کنیم، در حوزه مالی نیز باید به این سمت برویم.
وی با اشاره به حضور انزونزی در سپاهان تصریح کرد: حضور انزونزی 
در ایران اتفاق خوبی است و به لیگ شخصیت می دهد، مورایس 
یک مربی حرفه ای است و پیشنهادات زیادی داشتیم، انزونزی 
بازیکن حرفه ای است مذاکره اولیه داشتیم و در فرانسه نیز پیگیری 
کردیم، وقتی وی باشگاه را حرفه ای دید، پذیرفت و به تیم سپاهان 

اضافه شد.
وی ادامه داد: درخصوص چمن ورزشگاه نقش جهان باید بگویم در 
ماه های گذشته خیلی روی چمن کار شد. امسال گرمای وحشتناکی 
داشتیم. چمن ورزشگاه سال ها آسیب دیده بود و امسال دیگر احیا 

نشد. بعد از بازی با چادرملو چمن را جمع کردیم و به سرعت در 
حال کار هستیم؛ امیدواریم به زودی ورزشگاه به چرخه بازگردد، 
تصور بر این بود که می شد چمن را احیا کرد اما به حد اعلا نرسید 
و زهکش نیز به خوبی عمل نمی کرد تلاش می کنیم چمن برای 

آبان ماه آماده شود.
به  نزدیک  می بریم،  پیش  داریم  که  مدلی  براساس  افزود:  وی 
در  که  است  تخصصی  پیمانکار  دارد،  هزینه  تومان  میلیارد   ۱۰
مجموعه های قبلی خودمان نیز کار کرده است و نظارت دقیقی روی 
اجرای چمن جدید داریم؛ تلاش می کنیم که چمن در آبان ماه آماده 

شود و فعلاً در ورزشگاه فولادشهر بازی می کنیم.
الاهلی  مقابل شباب  آسیا گفت:  در  مورد حضور  در  آذربایجانی 
می توانستیم برنده باشیم، مقابل الوحدات کاملا بازی را در اختیار 
داشتیم اما نتیجه طور دیگری رقم خورد قطعاً هدف قهرمانی در 
آسیا داریم تلاش می کنیم جام آسیایی را به مجموعه جام های 

سپاهان اضافه کنیم.
مدیرعامل باشگاه سپاهان درخصوص جدایی برخی بازیکنان بیان 
کرد: رامین ستاره است، اما تصمیم گرفته بود در سپاهان نباشد 
و بعد از جام حذفی جدا شد. مورایس خیلی بر ماندن وی اصرار 
نداشت. مورایس به نظر بازیکنان احترام می گذارد؛ شهریار نیز تمایل 
به جدایی داشت و مذاکره با تیم اماراتی کرده بود، هرکسی که 
مورایس می خواست را حفظ کردیم وسعی کردیم با نگاه منطقی و 
درست پیش برویم، نقل و انتقالات بسته شد، شاید بازیکن بازی ساز 

نیاز باشد اما فعلاً کسی را مدنظر نداریم.  
وی در مورد وضعیت دانشگر تصریح کرد: دانشگر را خیلی دوست 
دارم ویکی از بازیکنانی است که ارتباط خوبی با وی داریم، اتفاقاتی 
افتاد اما بَرطرف شد و بازیکنان در تمرین شرکت کردند، دانشگر در 
سپاهان ماندگار است، دغدغه هایی بود  ولی وی  علاقمند به تجربه 
جدید داشت؛ دانشگر ارزشمند است و هواداران باید بیشتر هوای 
وی را داشته باشند، سعی کردیم دغدغه های دانشگر را برطرف کنیم 
. یزدانی نیز با همراهی رئیس هیئت مدیره به تمرین بازگشت، 
تیم چارچوب خاصی دارد و رعایت نظم می شود، سعی داریم که 
حواشی، تیم را تحت تأثیر قرار ندهد چرا که روحیه تیمی مُهم است 

تا بازیکنان همدل در اختیار سرمربی باشند.
مدیرعامل باشگاه سپاهان ادامه داد: در وضعیت خوبی هستیم و 
امیدواریم هواداران پشت تیم باشند تا نتایج خوبی را در لیگ ضبه 
دست آوریم؛ در آسیا نیز می توانیم بازی الوحدات را جبران کنیم، 
سپاهان فقط از اصفهان طرفدار ندارد، از شهرها و کشورهای مختلف 

هوادار داریم.
همه بازیکنان مادارای استعداد هستند.

 وی درخصوص احتمال جُدایی بَرخی بازیکنان گفت: رضا شکاری 
در سپاهان ماندگاراست، پیشنهاداتی بود اما شکاری با ما قرارداد 
اسدی  برای  استقلال  و  برای شکاری  پرسپولیس  ،پیشنهادِ  دارد 
جدی نبود شاید پیشنهاداتی باشد اما پنجره بسته شده و وضعیت 
بازیکنان مشخص است، همه بازیکنان ما صاحب  استعداد هستند 

و امیدوارم در این فصل موفق باشند.
آذربایجانی خاطرنشان کرد: تیم سپاهان با نظر مربی، کادر فنی و 
مشورت افراد فنی بسته شده است، به دنبال کسب سوپرجام، لیگ 
برتر و آسیائی هستیم؛ فدراسیون که منطقی به تیم ها کمک کرد و 

از آقای تاج تشکر می کنم.
مدیرعامل باشگاه سپاهان افزود: از مدیرعامل کارخانه فولاد، اعضای 
هیأت مدیره باشگاه و هواداران سپاهان که هویت و سرمایه های 
اصلی باشگاه هستند نیز تشکر می کنم، باید هواداران را راضی در 

صحنه فوتبال نگه داریم.
به  بیان داشت: مجدداً  ملوان  وی در خصوص درگذشت هوادار 
خانواده هوادارِ فوتی  هوادار ملوان تسلیت می گویم، تمام تلاش ها 
صورت گرفت اما متأسفانه این اتفاق رُخ داد؛ جلسه کمیته انضباطی 
تشکیل شد و مفصل و دقیق موضوع بررسی گردید، همه تلاش 

کردند که این اتفاق تلخ رُخ ندهد.
در  سپاهان  محروم  هوادار  حضور  پیرامون  پایان  در  آذربایجانی 
ورزشگاه فولادشهر بیان داشت: این فرد در حضور اعضای کمیته 
انضباطی در باشگاه سپاهان حضور پیدا کرد و در جلسه کمیته 
انضباطی تعهد داد که به این رأی در خصوص حضور پیدا نکردن 
در ورزشگاه ها پایبند باشد. البته باشگاه ها مسئول کنترل ورودی ها 

نیستند و امکان نظارت بر آن را ندارند.
البته در سایت فروش بلیت سپاهان هوادار خاطی سپاهان امکان 
خرید بلیت ندارد و عدم امکان حضور در ورزشگاه باید با نظارت های 

دقیق همگانی و جامع میسر شود.

»دنیای هوادار« از فاجعۀ انفجار در معدن  جوی طبس گزارش می  دهد؛

ایرانمتسلیت...

»مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه سپاهان«:

هدفماقهرمانیدرآسیاست
اصغر قلندری
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طفلکی  ها؛ این عنوانی است که یورگوس لانتیموس برای آخرین 
اثرش برگزیده و در آن تمامیت جامعۀ بیچاره و طفلکی را به 
تصویر می کشد و از همان آغاز اعلام می کند که این یک فیلم 
معمولی نیست و مخاطب باید داستان فرانکشتاین را بداند، پس 
حافظۀ ادبی و سینمایی مخاطب را فرا می خواند؛ مخاطبی که 
تنقلاتی از اسطورۀ آفرینش با چاشنی فلسفه، حدأقل در حد نیچه 
را آماده کرده باشد. تحلیلِ طفلکی  ها متفاوت از فیلم های دیگر 
نه لودادن فیلم بلکه نیاز جلورفتن قدم به قدم و تمام صحنه ها 

را دارد.
از خودکشی یک زن شروع می شود و ما و  قصۀ لانتیموس 
دوربینش را در نزدیک ترین فاصله و پشت سر او قرار می دهد؛ 
چهره اش را نمی  بینیم و گذشته اش بر ما پیدا نیست، پس مهم 
نیست این زن کیست و چه شکلی است؛ او زن است و گویی 
ما دسته جمعی در حال هُل دادن زن از ارتفاعی بلند به اعماق 
دریایی طوفانی و پرهول هستیم؛ ما او را به  سمتِ خودکشی سوق 
می دهیم و فیلم  ساز دستمان را از همان اول به جنایتی آلوده 
می کند. اما کمی صبور باشید: لانتیموس بزودی ما را به دادگاه 
می برد تا تفهیم اتهاممان کند. بهرحال این لحظه گریزناپذیر است، 
چرا که لانتیموس بی  توجه به توجیهاتِ ما، جملگی  مان را در 
جایگاه واقعی مان قرار داده؛ ما، جامعۀ گناهکار و مقصر که زن را 
به این نقطه رسانده ایم و در گریز از جامعه ای ناامن و ایستا که 
برای او ساخته ایم، رویاروی با دریای طوفانی قرار داده ایم و حتی 
جنینش هم نجات دهندۀ او نیست، اگر چه در ادامه، جنین آیندۀ 

او را نجات می دهد و به زندگی بازمی گرداند.
صحنۀ بعدی خانۀ هِنری فرانکشتاین است در غیاب فرانکشتاین 
با تمامی تجهیزات خلق کردن. مردی با صورت وصله شده دست 
به کار جراحی جسدی می شود که کودک )بخوانید آینده( هنوز 
در او نفس می کشد و هنوز امیدی به نجات این جسم بی جانِ 
خالی از امید هست. این مرد که گاد)خدا( نامیده می شود، نه 
فرانکشتاینِ پزشک، بلکه مخلوق فرانکشتاین است که لانتیموس 
او را زنده از آتش سوزی آسیاب بادی بیرون آورده و اکنون این 
مخلوق جانشین خالقِ خود شده است. جانشینی که مغز یک 
جنایتکار به او پیوند شده و اکنون خدای شرّ است نه خدای 
خیر، که حکمرانی اش را بر جهان آغاز کرده است. زنی که در دریا 
غرق  شده همان دختربچۀ پنج ساله است که مخلوق فرانکشتاین 
به برکه هلش داد و او را کشت و اکنون جنازه اش روی تخت 
جراحی اوست، ولی این بار جامعۀ شر است که او را به درون دریا 

هُل می دهد.
وقتی مخلوق فرانکشتاین به عنوان خالق، جانشین فرانکشتاین 
می شود، باید به سراغ نیچه و فلسفه اش و جمله ای حیرت  انگیز 
در قرن بیستم برویم ولی خدا هنوز نمرده است پس داستان یک 
دور کامل می زند تا به قرن مدرنیته برسد و مرگِ خدا را اعلام 
کند، اما اکنون فلسفه چنین تحلیل می شود؛ خالق مرده است و 
مخلوق خالق را کشته است و خود جانشین خالق شده است و 

حالا مخلوق همان خداست که بر جهان حکمرانی می کند.
عمل جراحی موفقیت آمیز است؛ زن با جسمی بالغ و مغز یک 
نوزاد تازه متولدشده چشم بر جهان می گشاید و در خانۀ گاد 
)بخوانید بهشت خدا( روند تکاملش را طی می کند. او فرزندخواندۀ 
گاد است و او را نه برای تمتع خود که برای ارضاء احساس پدرانه 
خلق کرده است. همانگونه که در اساطیر آفرینش، خدا به آدم 
می گوید که من حوا را برای خودم آفریدم، اگر او را می خواهی 
از من خواستگاری اش کن و به او علم و زبان یاد بده. جوانی 
که شاگرد گاد است )بخوانید آدم( این مهم را به عهده می گیرد 

و با دختر همراه می شود و دختر را از گاد خواستگاری می کند. 
گاد بنا دارد تمام دارایی اش را برای بلا بگذارد که شیطان وارد 
می شود تا ببیند این موجود متمایز مورد توجه خدا کیست 
و او را بر آن می دارد تا گوهر یکدانۀ گاد را برباید. این حضور 
خوانده شده درست با کشف غریزۀ جنسی در بلا همزمان می شود 
و دربارۀ این کشف وکیلی که متعهد به اجرای قوانین است و 
باید مدافع حقوق بلا باشد، حرف می زند. بلا در برابر گاد عصیان 
می کند و با امتحان طعم شیرین سیب، از بهشت گاد به قصد 
یافتن شادی بیرون می رود. سرانجام گاد انتخاب و ارادۀ او را 
به رسمیت می شناسد و مقداری پول برای روزهای سخت با 
او همراه می کند. بلا که اکنون دوران کودکی و نابالغی را طی 
می کند با جهان سرکش غریزه بوسیلۀ دون ژوان آشنا می شود و 
این هم  زمان است با کشف جهان ترسناک و ناپایدار و متزلزل؛ 
چه روی زمین و چه روی کشتی در دریایی طوفانی. شهری که 
با فضایی فانتزی جهان مدرن را نشان می دهد و ترن ها بر فضای 
آسمان در حرکت اند، نشان دهندۀ جهان در آینده است و  بلا را به 

کشف و شهود می کشاند و همینجاست که او را به دخمه ای 
می برند و روی دو ران پای او حروفی به زبان چینی خالکوبی 
می شود، لانتیموس از هشدار خودش چشم پوشی نمی کند که 
بگوید چین به ممنوعه ترین جای ممکن دسترسی پیدا کرده 
و عنقریب است که تعرضش را به تجاوز غیرقانونی و بدون 
صلاحیت برساند و جانشین گاد و در نهایت، جهان را تصاحب 
کند. دعوای دون ژوان با مردی در رستوران نمادی از جنگ های 
اساطیری یونان بر سر زنان است؛ دوره ای که اگر چه زنان در متن 
قدرت نیستند، اما قدرت حول محور آن  ها می چرخد و جنگ ها 
بر سر تصاحب زنان در می گیرد، چرا که تصاحب زن برای مردان 
مساوی اعتمادبه نفس و قدرت است، اما دون ژوان که کنترلش 
بر بلا را از دست داده، او را در صندوقی به کشتی منتقل می کند. 
بلا در کشتی)جهانی محدود و بی رحم( درحالی که همچنان با 
زبان و حرکات کودکانه با آدم ها ارتباط می گیرد، چشم به حقایق 
می گشاید و البته با فلسفه آشنا می شود و پرسش های بنیادین 
دربارۀ جهان و انسان، حرف های سرخوشانۀ او را پایان می دهد و 
آگاهی تصویر زنی خواستنی و دلربا و قابل تمتع را از بین می برد. 
دون ژوان مأیوسانه تلاش می کند او را به آنچه بود بازگرداند، اما 
آگاهی او را در سطحی غیرقابل دسترس و البته متلاطم نگه 
داشته، پس مرد از پس ناکامی و احساس شکست و ناکافی بودن 
و عدم تسلطش بر زن، که منبع قدرت او را تحت الشعاع قرار 

می دهد، به قمار روی می آورد و البته شانس با او یار است.
هرچه حرکات بلا ثبات و نظم بیشتری می یابند و بلوغ در او ریشه 
می گیرد، ظاهر مرد شکست خورده تر و آشفته تر می شود و رفتارش 
ناپایدار و فاقد نظم است، چرا که قدرت کنترل زن را از دست داده 
و این عدم تسلط و سلطه به آرامی درحال تهی کردن اوست... و 
بلا تمام مال بادآورده در قماری برنده را برای کمک به گرسنگان و 
آوارگان آفریقا به ملوانان می دهد که در نتیجۀ اعتماد و ساده دلی 
بلا ربوده می شوند؛ اسکندریه روزگاری تمدن را به اروپا داد و اکنون 
در زنجیرۀ قدرت  تازه به دوران رسیده های اروپایی نشانی از گذشتۀ 
شکوهمندش ندارد. اگر زن بر جهان حکم می راند، رنج بشر را با 
تقسیم ثروت التیام خواهد داد، بدون توجه به نژاد و زبان و طبقه. 
او رنج را می فهمد نه پول را. اما جهان هرگز قرار نیست عادلانه 
باشد، پس با بی رحمی او و دون ژوان را گرسنه و بی سرپناه از 

کشتی پیاده می کنند و دور می اندازند.
برابری و  اکنون بلا در پاریس، شهر پرچمدار فرهنگ، هنر و 
آزادی و شعار دفاع از حقوق بشر که گوش جهان را کر کرده، 

مجبور به تن فروشی در فاحشه خانه های پررونق پاریس می شود 
و همینجاست که رمانتی  سیسم را می فهمد، اما غیرتِ مردانۀ 
دون ژوان غذای او را قبول نمی کند، اما تنها توشۀ گاد برای بلا را 
تصاحب می کند و بلا برای بقا به فاحشه خانه برمی گردد. فارغ از 
اینکه او در آغاز ورودش به اجتماع کاری بلد نیست، اما حرف 
مهم  تری در ذهن یورگوس لانتیموس است؛ جامعه ای که زن 
می خواهد در آن تحصیل کند، یاد بگیرد، خودش را بشناسد، 
مستقل باشد و کار کند و مهم  تر از همۀ این ها، بقای او به جامعه  ای 
وابسته است که فاحشه خانه ای بیش نیست؛ فاحشه خانه ای که 
مدام از زنِ در تلاش برای بقا، تنش را مطالبه می کند و زن 
ناچار به تن دادن است. شاید گمان می کنید لانتیموس بی رحمانه 
و اغراق آمیز می بیند، اما ضروری است یادآوری کنیم که بهرام 
بیضایی بیست ودوسال پیش از لانتیموس در فیلم »سگ کشی«، 
زن نویسنده را در میانۀ چهارراهی در هدف مهاجمان قرار می دهد؛ 
زن که برای کمک به شوهرش و خریدن چک های برگشتی اش 
از طلبکاران آمده تا از زندان بیرون بکشدش، اما بهرام بیضایی 
حقیقت تلخ را پیش روی ما قرار می دهد و به صورت ما سیلی 
می زند؛ زن در فاحشه خانۀ جامعه که همگی از بازاری و تاجر و 
وکیل و... دندان طمع برایش تیز می کنند تا تنش را بدست  آورند 
تا او بی وقفه بگریزد، سرانجام در میانۀ خشونتی محض مورد 
تجاوز دونمایه ترین طلبکار شوهرش قرار می گیرد و از هجمۀ 

وسیع و بی رحم جامعه خون بالا می آورد و زخمی جلوی منشی 
همسرش که دست  در دستِ خیانت دارد، بجای گریه با صدایی 
خشن و مردانه فریاد می زند و روی میز می کوبد. بلی. بهرام 
بیضایی به استادانه ترین شکل ممکن فاحشه خانه ای به اسم 
جامعه را که برای زن تدارک دیده شده، جلوی دوربینش می برد 
و نشان می دهد که چطور نویسندۀ رمان »چهارراه« در چهارراهی 
از او چهره ای مردانه می سازد تا در نهایت صدا و لطافت چهره اش 
تغییر کند و اسلحه بدست گیرد؛ اسلحه ای که جامعه به دست او 

داد و جایش را با قلم عوض کرد.
اکنون لانتیموس با استفاده از عدم سانسور و آزادی بیان، ما را 
به فاحشه خانه می برد تا شاهد او در جامعه-فاحشه خانه باشیم 
که قرار است ساعاتی را کار کند و باقی روز به خودش تعلق 
داشته باشد تا بتواند به برنامه های زندگی اش برسد. بلا در ارتباط 
با مشتری هایش یا سرد است یا آن  ها را به گفت و گو دعوت 
می کند. او فاحشه نیست، نیمفومانیاک هم نیست. زیرا او در 
برابر خدماتی که می دهد پول دریافت می کند و این کار را برای 
لذت انجام نمی دهد. چرا فاحشه نیست؟ چون باقی روزش را 
برای فعالیت  در جامعه صرف می کند. درواقع، وقتی فضای اثری 
رئالیستی نیست به این معنی است که همه  چیز در آن اثر نماد 

است و نماد درحال رساندن مقصود به مخاطب است.
اما مرد که سلطه اش را بر زن از دست داده، انگشت اشاره اش را 
به طرف او نشانه می رود. بلا در پاریس در توهم اینکه مفهومِ 
تازۀ »سوسیالیسم« از راه رسیده، حقوقی برابر برای او به ارمغان 
بیاورد بدان می  پیوندد. بلا همانگونه که به آرامی به بلوغ می رسد، 
تنش را کشف می کند که تا این لحظه، تنها از طریق مردان 
می شناختش و آن هم فقط غریزۀ جنسی را. و اینجا جای زخمی 
بزرگ را در تنش می یابد که اگر او کاملاً به خودش آگاهی داشت 
نباید چشمش دور می ماند. اکنون گاد بخاطر سرطان پروستات 
درحال مرگ است. خدایی که اخته است؛ و مردسالاری  ای که این 
خدای دست ساز را اخته کرده، قرار است بمیرد و از جهان غایب 
شود، جهان مدرن قرن بیستمی که نیچه در آن ظهور و مرگ 

خدا را اعلام کرد.
بلا نزد گاد برمی  گردد و آگاهانه شاگرد را به همسری می پذیرد، 
عشق ورزیدن به او می آموزد، اما دون ژوان بلا را راحت نمی گذارد 
و همسر سابقش را به سر وقت او می آورد تا بر اساس قانون 
زناشویی مجبور به تمکین باشد، اما بلا نه بخاطر قانون، که خود 
انتخاب می کند باری دیگر به همسرش فرصت دهد. اینگونه 
به همراه همسرش به کاخی قرون وسطایی می رود که رفتار 
خشونت بار مرد و تصمیم برای ختنه کردن بلا و حذف منبع غریزه 
و شادی به همان شیوۀ قرون وسطایی پابرجاست... و بلا چاره  ای 
جز گریز ندارد؛ این بار برای رهایی از مردسالاری قرون وسطایی 
و سوسالیسمِ دروغین، اراده و اختیارش را بدست می گیرد تا 
خود، جانشین گاد روی زمین شود تا امر خلق کردن را با اثبات 

شایستگی اش در دست بگیرد.

تأملی بر سینمای متأخر یورگوس لانتیموس با تأکید بر »طفلکی  ها«؛

نیچهتوراچهحاصل!؟
ِ
ازفضل

دست  به  نقد

افسانه فرقدانی

فیلم »مصائب شیرین ۲« به کارگردانی علیرضا داودنژاد به  اکران آنلاین رسید.

»مصائب شیرین ۲« به کارگردانی، تهیه کنندگی و نویسندگی علیرضا داوودنژاد از ساعت ۸ شب ۳ مهر ۱۴۰۳ در سینما آنلاین این پلتفرم به نمایش درمی آید. زنده یاد رضا داوودنژاد، ترلان پروانه، مونا داوودنژاد، 

زهرا داوودنژاد، همایون کاظمی، سارا لوئیز کاظمی، علی داوودنژاد، یلدا محمودی پور، محمدرضا داوودنژاد و خانواده های حبیبیان و سعادت رضایی بازیگران این فیلم سینمایی هستند که به تازگی در سینماهای 

کشور روی پرده رفته بود. این فیلم در حالی به نمایش درمی آید که رضا داوودنژاد فرزند علیرضا داوودنژاد کارگردان »مصائب شیرین ۲« چندی پیش درگذشت.

»مصائب شیرین ۲« به اکران آنلاین رسید

بلا در پاریس، شهر پرچمدار فرهنگ، هنر و 
برابری و آزادی و شعار دفاع از حقوق بشر که 

گوش جهان را کر کرده، مجبور به تن فروشی 
در فاحشه خانه های پررونق پاریس می شود 
و همینجاست که رمانتی  سیسم را می فهمد، 
اما غیرتِ مردانۀ دون ژوان غذای او را قبول 

نمی کند، اما تنها توشۀ گاد برای بلا را تصاحب 
می کند و بلا برای بقا به فاحشه خانه برمی گردد.
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»حسام قربانعلی« -سخنگوی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما(-، افزایش سه برابری قیمت عنوان شده در یکی از 
خبرگزاری ها در خصوص بلیت های این شرکت را تکذیب کرد و گفت: در ابتدای امسال نرخ بلیت ها بر مبنای نرخ سال گذشته 
بود اما سپس با یک ضریبی تغییر یافت؛ به طور مثال نرخ یک میلیون و ۳۷۰ هزار تومانی پرواز تهران- مشهد پس از افزایش 
قیمت ها به ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان رسید. تصویر یاد شده به وضوح نشان دهنده نرخ مربوط به کلاس بیزینس است، لذا 
افزایش قیمتی در کار نبوده است. با مصوبه انجمن شرکت های هواپیمایی، حداکثر قیمت در کلاس بیزینس ۷۵ درصد بیش 
از قیمت کلاس اکونومی خواهد بود. بر این اساس هیچ گران فروشی انجام نشده و افزایش ۳۰۰ درصدی در کار نبوده است.

افزایش سه برابری قیمت بلیت های هما تکذیب شد

حمل  ونقل

مودیان مالیاتی با شرکت در طرح »نشان دار کردن مالیات ها« 
و انتخاب هزینه کرد مالیات خود، بیشترین سهم را در تامین 
مالی طرح های حمل و نقل کشور با حدود ۶۰ درصد داشته اند.
انتخاب  زمینه  خود،  تحولی  دوره  در  مالیاتی  امور  سازمان 
هزینه کرد مالیات را در تامین مالی طرح های مختلف فراهم 
کرد. از این رو مودیان می توانند مالیات خود را صرف تامین 

طرح های مختلف کنند.
بر اساس مصوبه هیات وزیران و تصویب آیین نامه مربوطه، 
امکان انتخاب محل هزینه کرد مالیات های پرداختی توسط 
مودیان مالیاتی فراهم شد. در همین راستا نیز از اوایل مرداد 

امسال »طرح نشان دار کردن مالیات ها« رونمایی شد.
طبق این طرح، مودیان می توانند محل خرج کرد مالیات های 
خودشان را انتخاب کنند و هزینه مالیات با مشارکت مودیان در 
طرح های مختلف عمرانی، حمل و نقل، بهداشتی، آموزش و 

پرورش و سایر حوزه ها اختصاص یابد.
حمل و نقل یکی از مهم  ترین مسائل شهری و خدماتی است 
که مورد نیاز جامعه است. از این رو بیشترین دغدغه مودیان 

مالیاتی به این حوزه معطوف شده است.
برپایه آمارهای منتشره سازمان امور مالیاتی، ۱۲ هزار و ۴۱۶ 
میلیارد ریال از محل هزینه کرد مودیان به طرح های حمل 
و نقل اختصاص یافته است و مودیان با انتخاب آن، موضوع 

حمل و نقل را در صدر قرار داده اند.
پس از آن، آموزش و پرورش، منابع آب و بهداشت و درمان با 
بیشترین تعداد مشارکت کننده به عنوان محل مصرف مالیات 

توسط اصناف انتخاب شده است.
بر اساس این گزارش، مجموع مودیان شرکت کننده در انتخاب 
»طرح نشان دار کردن مالیات ها«، ۳۴۹ هزار و ۲۹ نفر بود که ۶ 
هزار و ۸۴۶ میلیارد تومان اعتبار به طرح های مختلف عمرانی، 

خدماتی، بهداشتی و غیره اختصاص داده اند.
طبق این گزارش، حمل و نقل با ۶۴ هزار و ۴۲۴ نفر شرکت 
کننده و با حدود ۶۰ درصد اعتبار تامین شده، آموزش و پرورش 
با ۶۱ هزار و ۲۵۳ نفر شرکت کننده با ۶۹.۷ درصد اعتبار، منابع 
آب با ۵۸ هزار و ۶۵۷ شرکت کننده و ۴۸.۶ درصد و بهداشت 
و درمان با ۴۲ هزار و ۱۹۲ شرکت کننده و معادل ۶۶.۷ درصد 

اعتبار بیشترین سهم را انتخاب هزینه کرد مالیات داشته اند.
بیشترین مشارکت مودیان در انتخاب محل هزینه کرد مالیات 
به حوزه حمل و نقل با یک هزار و ۲۴۱ میلیارد تومان، در حوزه 
آموزش و پرورش با یک هزار و ۲۸۸ میلیارد تومان و منابع آب 

با یک هزار و ۱۱۸ میلیارد تومان اختصاص یافته است.
مودیان همچنین محل هزینه کرد مالیات خود را به سایر حوزه 
از جمله بهداشت و درمان، ورزش و تفریحات، آموزش  ها 
عالی، فرهنگ و هنر و گردشگری، صنعت و معدن، توسعه 
و خدمات، حفظ نظم و امنیت عمومی، عمومی و فضایی، 
اداره امور عمومی، امداد و نجات و حفاظت از محیط زیست 

اختصاص داده اند.
این گزارش، سهم مودیان در تکمیل طرح های  بر اساس 
حمل و نقل، آموزش و پرورش و منابع آب بیشتر از سایر حوزه 
هاست. از این رو مودیان در زمان پرداخت مالیات در جریان 
ارائه فرم تبصره ماده )۱۰۰( قانون مالیات های مستقیم، می 
توانند محل خرج کرد مالیات های پرداختی خود را تعیین و در 
طرح نشان دار کردن مالیات و انتخاب محل هزینه کرد مالیات 

شرکت کنند.

»دنیای هوادار« بررسی می  کند؛

نخستینانتخابِمودیانبرایهزینهکردِمالیاتچیست؟

حادثه معدن طبس ناشی از اهمال  

در سیستم های اجرایی و نظارتی است

ابراز  با  ایران  رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
همدردی و اعلام تسلیت و تعزیت به جامعه کارگری به ویژه 
خانواده های کارگران جان باخته در معدن ذغالسنگ طبس، 
این حادثه را ناشی از اهمال در سیستم های اجرایی و نظارتی 
دانست و خواستار پاسخگویی مسئولان دستگاه های مربوطه 

در این خصوص شد.
 سمیه گلپور با انتقاد از پایین بودن مسئلۀ ایمن سازی در 
معادن حادثه خیر اظهار کرد: این فاجعه دردناک حاصل اهمال 
در استانداردسازی و سالم سازی محیط کار از سوی مسئولان 

مربوطه در وزارت صمت،   کار و بهداشت قلمداد می شود.
وی با انتقاد شدید از تکرار این گونه حوادث تلخ گفت:چرا 
نتایج و گزارشاتی که منجر به حل این معضل بزرگ کارگری 
در مشاغل سخت و زیان آوری چون معدنکاری می شود در 
مورد حوادث تلخ قبلی نظیر معدن یورت، معدن طزره و معدن 
شازند منتشر نمی شود؟ چرا باید همه ساله شاهد جان باختن 
تعدادی از جوانان شاغل در معادن کشور باشیم که با عرق 
جبین و کد یمین با حداقل حقوق غیرمکفی مصوب شورای 
عالی کار در سخت ترین شرایط کار می کنند و نمی دانند که 
دیدن  شانس  چقدر  شوند  می  خارج  منزل  از  که  صبح  آیا 

عزیزانشان را خواهند داشت؟
گلپور با یادآوری ارزش جان معدنکاران و لزوم توجه به این 
اصل مهم از سوی صاحبان معادن گفت: در تمام دنیا غالبا 
کارگران معدن صاحب سهمی ولو اندک از معدنی هستند که 
در آن کار می کنند، ولی آیا در معدن یورت،   طرزه و شازند 
نیز چنین است؟ اساسا ایمن سازی و استانداردسازی معادن 

چقدر اجرا می شود.
کارگران  این  باختن  جان  در  را  مسئولان  کارگری  مقام  این 
مظلوم پاسخگو دانست و گفت: اگر معدن امن نیست چرا 
در آن فعالیت انجام می گیرد و کارگران با ناامنی در آن کار 
می کنند؟ چرا دستگاه های نظارتی و قضایی به این مسئله 
ورود نمی کنند؟ مگر سال گذشته به مقاوله نامه ۱۵۵ سازمان 
جهانی کار در زمینه ایمنی و بهداشت کار نپیوستیم؟ هنوز داغ 
معدن کاران مظلومی که چندی قبل از همین معادن حادثه 
خیر عروج کردند سرد نشده است که چنین اتفاق ناگواری را در 

اثر اهمال کاری در نظارت و اجرا شاهد هستیم/
گلپور با بیان اینکه این فاجعه ناشی از اهمال در سیستم های 
اجرایی و نظارتی است و هیچ کدام قابل توجیه نیست، گفت: 
به عنوان رئیس یکی از سه تشکل بزرگ کارگری از مسئولان 
به جامعه  این خصوص  در  هر چه سریع تر  که  می خواهیم 

کارگری توضیح داده شود.

  سَرِ خط

فرزانه پیری
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شرکت آب وفاضلاب استان البرز »سهامی خاص«

سيستممديريتيکپارچه/کد10/43/02/ف
گهیمناقصهعمومیيکمرحلهای)شماره121/یج/1403( آ

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و 
نقل کشور گفت: ساخت ۳ هزار کیلومتر مسیر ریلی در 
شبکه های اصلی و راهگذرهای شمال - جنوب و شرق - 

غرب در دست انجام است.
ریلی در  افزود: ۳ هزار کیلومتر مسیر  خیراله خادمی 
در  ریلی  خطوط  این  عموما  که  داریم  ساخت  حال 
شبکه های اصلی و راهگذر )کریدور( شمال به جنوب و 
شرقی و غربی است و حدود ۶ هزار کیلومتر بزرگراه هم 

در حال ساخت است که از این میزان سالانه نزدیک به 
هزار کیلومتر به بهره برداری می رسد.

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و 
نقل کشور اظهارداشت: ۹ هزار و ۱۰۰ کیلومتر خط ریلی 
برای تکمیل کریدورهای شمال- جنوب و شرقی - غربی 
 ۱۰۰ و  هزار   ۵ به  نزدیک  میزان  این  از  که  است  نیاز 
کیلومتر آن ساخته شده و دو هزار و ۸۰۰ کیلومتر در 
حال ساخت داریم و ساخت هزار و ۲۰۰ کیلومتر از آن 

آغاز نشده است.
خادمی با بیان اینکه سازمان برنامه و بودجه با وزارت 
راه و شهرسازی طی جلسه ای به اولویت بندی ساخت 
به  زاهدان  ریلی  طرح  کرد:  تصریح  پرداختند،  طرح ها 
شرط  به  درصدی   ۷۲ فیزیکی  پیشرفت  با  نیز  چابهار 
تزریق بودجه ۲۰ هزار میلیارد تومانی تا سال آینده به 
بهره برداری می رسد و ۱۵۰ کیلومتر از این مسیر ریلی 

آماده ریل گذاری است.

۳ هزار کیلومتر مسیر ریلی در دست ساخت است
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نگاهی به هفته اول لیگ نخبگان و لیگ قهرمانان آسیا و 
همچنین هفته پنجم لیگ برتر ایران نکات ویژه ای را به 
ذهن اهالی فوتبال متبادر می کند. البته در فوتبال آماتور 
ایران نباید بیشتر از این متوقع بود و به قولی همه چیز 
متناسب و در راستای یکدیگر رقم خورده است. وضعیت 
متفاوت سرخابی ها که قرار بود بعد از واگذاری با کمترین 
مشکلات صرفا به فوتبال و مسائل مربوط به آن بیندیشند. 
نیز  بعضی  و  فرسوده  آن  ها  از  تعدادی  که  ورزشگاه هایی 
هنوز  که  داوری  احوال  و  اوضاع  است.  مانده  بلااستفاده 
با معضلات عدیده روبه  رو است و همچنین شرایط رسانه  
که هیچ نشانی از بی طرفی در آن دیده نمی شود، سؤالات 

بی  پاسخِ فوتبال ایران است.

کمک داوران ناقص
در مورد اوضاع و احوال داوری مطلب بسیار نوشته شده 
است. اما با ورود کمک داور ویدئویی این امیدواری بوجود 
آمده بود که اشتباهات داوران کاهش می یابد. اما نقص 
موجود در سیستم مورد استفاده در فوتبال ایران گاهی نه 
تنها مشکلات داوری را کاهش نداده که مشکلات جدیدی 
بازی ها بخصوص  زده است. هنوز در جریان  نیز دامن  را 
سرخابی ها تصمیمات جنجال برانگیز گرفته شده و میزان 
این مشکلات  از  بخشی  است.  ناچیز  اشتباهات  کاهش 
ایران  فوتبال  در  این سیستم  ناقص  تجهیزات  به  مربوط 
است و بخش نیز اعمال سلایقی است که تبدیل به فرهنگ 
داوری ایران شده و مسلما برای رفع آن باید به داوران ایران 
زمان بیشتری داد. در این راستا برگزاری کنفرانس  با حضور 
داوران دیگر کشورها و نیز تجهیز تمام ورزشگاه ها به این 
سیستم و رفع مشکلات مربوط به تصویربرداری، اولین گام 

موثر خواهد بود.

استادیوم های درحال تعمیر
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال ایران درخصوص تجهیز 
کامل استادیوم آزادی صحبت کرده و به دوستداران فوتبال 
نوید یک ورزشگاه کاملا متفاوت با گذشته را داده است. 
خبرهای غیررسمی نیز حاکی از تکمیل این ورزشگاه در دو 
ماه آینده دارد. شرایط ورزشگاه های دیگر نیز چندان مناسب 
نیست. ورزشگاه قدس که میزبان بازی های لیگ نخبگان 
از حداقل های موجود محروم بوده و چمن آن  نیز  است 
به  دارد. مشکلات مربوط  قرار  نامناسب ترین وضعیت  در 
ورزشگاه ها در ایران ریشه در گذشته و تصمیمات نادرست 
دهه های گذشته دارد. از زمانی که تفکر مرکززدایی استارت 
چون  باشگاه هایی  نابودی  و  انحلال  آن  نتیجه  و  خورد  
پاس و صباباتری بود.و از زمانی که باشگاه های با قدمتی 
چون برق شیراز و ابومسلم خراسان به خاطرات پیوست، از 
همان زمان موضوع ورزشگاه ها و تجهیزات و به تعبیری 
زیرساخت ها به فراموشی سپرده شد و چند ورزشگاه تازه 
تاسیس همچون ورزشگاه امام رضا )ع( نیز بلااستفاده ماند.

سازمان اقتصادی پُرحرف و حدیث
مثلا قرار بود اوضاع و احوال باشگاه داری با واگذاری های 
دولتی تا حدودی مرتفع شود. اما غافل از اینکه موضوع 
سازمان اقتصادی در قالب دخل و خرج باشگاه ها که به 
فیرپلی اقتصادی در فوتبال جهان مشهور است، هرگز مورد 

توجه قرار نگرفته و اگر هم توجهی بوده بسیار سطحی و 
صرفا برای رفع و رجوع امور، انجام شده است. کافی است 
داستان سقف بودجه را موشکافانه مورد بررسی قرار داده و 
جریان افزایش آن درخصوص نمایندگان ایران که با مخالفت 
و موافقت هایی روبه  رو شد را حلاجی کنیم. باشگاه هایی که 
نیاز به این افزایش داشتند، موافقت کرده و باشگاه هایی که 
ترکیبی کامل تر دارند، مخالف بودند. دست آخر نیز معلوم 
نشد این افزایش مثمرثمر خواهد بود یا اینکه صرفا مثل 
گذشته صورت مسئله را پاک کرده است. این در حالی است 
که موضوع فیرپلی مالی آن چیزی نیست که در فوتبال 
ایران اجرا شده و سازمان اقتصادی باشگاه ها آنقدر متزلزل و 

بدون برنامه است که نمی توان کنترلی برآن داشت.

رقابت خارج از مستطیل سبز

متاسفانه در فوتبال ایران رسم بر این شده است که رقابت را 
به خارج از مستطیل سبز منتقل کرده اند. تفاوتی هم ندارد 
کدام باشگاه و با کدام توان مالی و مدیریتی وارد این بازی 
ناجوانمردانه بشود. یک مسیر نادرستی که از بیانیه های قبل 
از بازی آغاز و با دخالت ها و جنجال های نود دقیقۀ بازی 
ادامه و با شکایت و فرافنکی های بعد از بازی به اوج خود 
رسیده و اغلب با چند حکم قضایی پایان می یابد. احکامی 
که گاهی متناسب با اتفاقات رخ داده نیست و در اکثر 
مواقع نیز بازدارنده نبوده و به انحای گوناگون تکرار شده 
است. این رقابتِ خارج مستطیل سبز نیز ریشه در مشکلات 
مدیریتی فوتبال در سطح کلان و زیرمجموعه های آن داشته 
که به ندرت توسط نهادهای نظارتی و دولتی رصد گردیده و 

راه حلی جامع برای حل آن اندیشیده نشده است.

مدیران در حال رفت و آمد
رأس  در  تهران،  استقلال  باشگاه  مدیرعامل فصل گذشته 
مدیریتی  تغییرات  گرفت.  قرار  مازندران  نساجی  باشگاه 
عمده ای نیز در باشگاه های بزرگ و کوچک رخ داده است. 
باشگاه  درخصوص  را  مدیریتی  ثبات  تنها  بتوان  شاید 
پرسپولیس مثال بزنیم و قهرمانی های مستمر آنان را در 
مدیریت  مورد  در  قصه  این  نماییم.  تعبیر  نکته  همین 
هیات ها و مجموعه های مربوط به فوتبال نیز صادق است. 
آنچه از این شرایط حاصل می گردد اینکه تمام مدیران مجال 
آینده نگری و برنامه ریزی بلندمدت را ندارند. این در حالی 

است که شرط اول پیشرفت در فوتبال، مدیریت و ثبات در 
آن است. در این شرایط باید گفت؛ نَفَس فوتبال ایران در 

لابلای این مشکلات به شماره افتاده است.

رسانه ها به دنبال جنجال
درخصوص رسانه ها اعم از دیداری، شنیداری و نوشتاری 
سخن بسیار است. در حوزه رسانه فوتبال به علت جذابیت ها 
و موضوعات اقتصادی، اوضاع بسیار متفاوت شده است. 
رسانه ها  اغلب  که  است  پیچیده تر شده  آنجا  این جریان 
خواسته و ناخواسته در دو طیف آبی و قرمز قرار گرفته اند. 
تمام این دلایل جنجال های آشکار و پنهانی را رقم زده که 
به موجودیت فوتبال ضربه زده است. سه طیف رسانه در 
حوزه فوتبال ایران وجود دارد؛ دو طیف آن طرفدار سرخابی ها 
هستند و طیف سوم رسانه های بی طرف می باشند. وضعیت 

رسانه های رنگی مشخص است. آنان گاهی برای دفاع از 
باشگاه مدنظر خود به هر جریانی متوسل شده و گاهی دیده 
اوضاع درخصوص  اما  به تخریب می زنند.  می شود دست 
رسانه های بی طرف کمی پیچیده است. رسانه هایی که از 
تیم مشترک طرفداران آبی و قرمز تشکیل شده و توامان 
دفاع از باشگاه و نیز پرداختن به حواشی را مدنظر دارند. 
جای تاسف است که تعدادی از رسانه های بی طرف اصول 
بطور  خود  تمایلات  براساس  و  گرفته  نادیده  را  حرفه ای 
محسوس و نامحسوس، اخبار، تحلیل ها و مصاحبه هایی 
را منتشر می کنند که در آن رگه های پُررنگی از طرفداری 

محسوس است.

بزرگ، تأثیرگذار و حل  نشدنی
و  تاثیرگذار  بزرگ،  خلاصه؛  بطور  ایران  فوتبال  مشکلات 
حل  نشدنی است. تا هنگامی که ریزگردهای آماتوری حول 
و حوش آن باشد. تا هنگامی که برنامه ریزی درستی در 
آن صورت نگیرد. تا زمانی که اوضاع باشگاه ها سرو سامان 
نیابد. تا هنگامی که دولت و مجلس تکلیف این صنعت 
بزرگ و نحوه پرداختن به آن را مشخص ننماید. شرایط به 
همین منوال پیش خواهد رفت و قاعدتا نباید به موفقیت 
پایدار فوتبال امیدوار بود. در این شرایط یک یا دو تیم 
همچون سری بزرگ بر پیکره نحیف فوتبال ایران خواهد 
ایستاد و در این وضعیت هیچ شخص و ارگانی هرگز قادر 

نیست مسیر درستی را برای پیشرفت تعریف نماید.

فوق ستاره آلمانی لورکوزن باید تابستان آینده تیم بعدی اش را انتخاب کند.
فلوریان ویرتس، هافبک هجومی بایرلورکوزن و تیم ملی آلمان، در بازار نقل و انتقالات مورد توجه چندین تیم قرار گرفته است. سایت 
Todofichajes گزارش داده است ویرتس تابستان آینده به تیم جدیدی خواهد پیوست. به گفته این منبع باشگاه های رئال مادرید، 
منچسترسیتی، بایرن مونیخ و لیورپول علاقه مندان این وینگر آلمانی اند. لورکوزن در صورت دریافت پیشنهاد ۱۵۰ میلیون یورویی می تواند 
این بازیکن ۲۱ساله را بفروشد. قرارداد ویرتس با لورکوزن تا میانه سال ۲۰۲۷ اعتبار دارد و ترنسفرمارکت قیمت او را ۱۳۰ میلیون یورو برآورد 

کرده است.

چهار تیم به دنبال فوق ستاره ۱۵۰ میلیون یوریی

»دنیای هوادار« از معضلات بی  پایانِ فوتبالِ ایران می  گوید؛

بزرگ، تأثیرگذار و حل  نشدنی!
مستطیل   سبز

 

از حمله به فرهاد مجیدی تا شبیخون به نکونام؛

انتصاب یک غریبه برای دعوا!

در شرایطی داود حقدوست اقدام به حمله رسانه ای به جواد 
نکونام کرده است که وی پیش از این علیه فرهاد مجیدی هم 

موضع گیری های تندی انجام داده بود.
استقلال  باشگاه  با  مدت هاست  که  است  عبارتی  »حاشیه« 
عجین شده و این روزها بیشتر از هر زمان دیگری در اردوگاه 
آبی دیده می شود. از زمانی که جواد نکونام هدایت تیم فوتبال 
استقلال را بر عهده گرفته این تیم مدام دچار حواشی مختلفی 
بوده و شکی در این نیست که سرمربی آبی پوشان نقش قابل 
توجهی در این حواشی داشته است. فصل گذشته نکونام با علی 
خطیر سرشاخ شد و سرانجام این خطیر بود که کنار گذاشته 
شد تا این طور به نظر برسد که لیگ بیست و چهارم برای 

استقلالی ها طوفانی نباشد.
با واگذاری باشگاه استقلال به هلدینگ خلیج فارس، فرشید 
جدید  مدیریت  با  نکونام  شد.  استقلال  مدیرعامل  سمیعی 
باشگاه استقلال هم کنار نیامد و کار به جایی رسید که هر کدام 
از مدیران باشگاه استقلال با یک مربی خارجی وارد مذاکره شد. 
در نهایت و پس از فشار افکار عمومی، مدیریت این باشگاه 

تصمیم گرفت که حداقل در ظاهر از نکونام حمایت کند.
در ادامه احمد شهریاری رئیس هیات مدیره باشگاه استقلال با 
نکونام دیدار کرد تا اینطور به نظر برسد که اختلاف ها حداقل در 
کوتاه مدت و تا دربی پایتخت مسکوت بمانند؛ اما یک انتصاب 
مدیرعامل  موضع گیری  زیادی  حدود  تا  شد  باعث  عجیب 
استقلال نسبت به نکونام مشخص شود. داود حقدوست در 
شرایطی به عنوان مشاور و دستیار مدیرعامل باشگاه استقلال 

منصوب شد که کمترکسی انتظار چنین انتصابی را داشت.
در خبر منتشر شده باشگاه استقلال در خصوص این انتصاب، 
از حقدوست به عنوان پیشکسوت باشگاه استقلال یاد شده 
است. اینکه وی به واسطه حضوری کوتاه مدت در استقلال، 
قابل  منطقی  هیچ  با  شود  محسوب  تیم  این  پیشکسوت 
پیشکسوت  عنوان  از  که  شرایطی  در  هم  آن  نیست؛  هضم 
برای بزرگانی همچون ناصر حجازی و منصور پورحیدری هم 
استفاده می شود. قطعا تعداد بازی های حقدوست برای تیم  
پیشکسوتان استقلال بیشتر از حضورش در ترکیب آبی پوشان 

در لیگ بوده است.
حقدوست روز گذشته اقدام به برگزاری نشست خبری کرد؛ نشستی 
که قطعا نمی تواند بدون هماهنگی با مدیران باشگاه استقلال باشد. 
او در این نشست خبری به شدت علیه نکونام موضع گیری کرد. 
پرواضح است که صحبت های حقدوست در این نشست خبری، 
موضع گیری های سمیعی علیه نکونام محسوب شود و مدیرعامل 
باشگاه استقلال برای اینکه به طور مستقیم با نکونام وارد دعوا نشود 

حقدوست را وارد رینگ دعوا با نکونام کرده است.
زمانی که یک فرد حقوقی و دارای سمت در باشگاه اقدام به 
برگزاری نشست خبری می کند در واقع وی نماینده باشگاه 
است و هر صحبتی که انجام دهد موضع  باشگاه را عنوان کرده 
است. اعلام رقم دستمزد بدنساز استقلال توسط حقدوست از 

بزرگترین گاف های وی در این نشست خبری بود.
قطعا حقدوست که با کمترین دوره بازی برای استقلال سابقه 
حمله رسانه ای به بزرگان این تیم همچون فرهاد مجیدی را داشته 
نباید جایگاهی در مدیریت آبی پوشان داشته باشد و این انتصاب 
به نوعی دهان کجی به پیشکسوتان این تیم محسوب می شود.

مدیریت باشگاه استقلال به جای هزینه تراشی برای این تیم 
بهتر است به صورت شفاف موضع خود را در خصوص نکونام 
اعلام کند. نمی شود مخفیانه با مربیان خارجی مذاکره شود 
اما در ظاهر حمایت خود را از نکونام اعلام کنند. در این برهه 
برکناری حقدوست می تواند بهترین تصمیم مدیران استقلال در 
این برهه باشد؛ هر چند باعث نخواهد شد کشمکش های میان 

آن  ها و نکونام به پایان برسد.

در حاشیه

حسن صانعی  پور
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